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We hebben een goede
uitgangspositie

Productiviteit is 40 keer zo groot
ten opzichte van 50 jaar geleden Daarmee heeft NL ook een grote export positie wervormen

EU zal voorloper zijn in nieuwe trends
rond circulariteit en duurzaamheid

80% van wat wij produceren zetten wij af in de EU

Belangrijk om hierin te blijven
kijken naar wat de burger wilt

En daarop
in te spelen

Omslag volume -> kwaliteit en niches

Met de aankomende ontwikkelingen
(genetica, AI, etc.) hebben wij genoeg in huis
om een toegevoegde waarde te blijven leveren

Flexibiliteit is hierin erg belangrijk

Ontwikkelingen zullen sneller gaan
dan dat ze tot nu toe gingen

High Tech startups

Universiteiten

En vanuit kansen op de markt
(innovatieve startups)

Kanteling van aanbod
gestuurd naar vraag gestuurd

Daarmee is ook de macht verschoven van boeren naar retailers

Door die machtsverschuiving zijn we nog niet
helemaal vraag gestuurd aan het produceren

En nieuwe kennis zal sneller voor
innovatie zorgen dan we verwachten

Voorbeeld: Nieuw DNA onderzoek zal grote invloed hebben op ons voedingspatroon

We staan nu nog aan het begin van het toepassen van die technologie

Als sector zijn we gewend
aan ontwikkelingen

We hebben een goede infrastructuur

En er liggen mooie kansen voor o.a. jonge mensen om deze uitdagingen op te pakken!

Michiel Peters, CEO PlantLab

Wij produceren planten

Binnen, zonder zon

Zijn op het het moment aan het uitrollen Productiebedrijven

Produceren groenten
voor een nieuwe keten

Voorbeeld: Je bestelt via Picnic een stuk
groente dat er gisteren nog niet was

Vandaag ligt het op je keukentafel

We leveren ook aan flitsbezorgers
Ook een nieuwe niche

Veranderingen aan deze kant van de markt gaan
net zo snel als ontwikkelingen in onze sector

Belangrijk om te kijken waar we van elkaar kunnen leren

Frank de Boeff, directeur/eigenaar Bodec

Wij ontwikkelen processen om ideeën van
klanten te ontwikkelen en op te schalen Zodat innovatie sneller de markt op kan

Wij kunnen de productierol
op ons nemen

Maar soms is er nieuwe technologie nodig

Lopen er tegen aan dat die nieuwe tech niet altijd makkelijk te verkrijgen is

Dus wij innoveren met onze klanten mee om deze snel op de markt te krijgen

Erg belangrijk om daar flexibel in te zijn En om het samen te doen

Menno Prins, Helia Biomonitoring
Hi-tech startup

Maken sensoren voor real-time
monitoren van voedselproducenten

Waar je te maken hebt met variabelen

Realtime inzicht hebben zodat je zo
efficiënt mogelijk kunt produceren

Dit zijn natuurlijke variabelen
Seizoenen

Hoe het land zich gedraagt

Dus belangrijk om processen te ontwikkelen
die hier optimaal mee om kunnen gaan

En het delen van fabricage processen
die kunnen omgaan met veranderingen

Zodat we de beste producten krijgen
in de best mogelijk omstandigheden

Mijn doel:
Verbinding maken zodat we deze nieuwe technologie van real-time monitoring
in de Brabantse  Proeftuinen kunnen toepassen

Robert Jan Marringa (verkenning Future Food)

Is er een gezamenlijk
begrip over Future Foods?

In 18 verschillende gesprekken kansen en stappen voor Brabant besproken

Daardoor ontstond langs
3 sporen een denkkader

Product

Plantaardige vervangers

Deze markt ontwikkelt zich

Uitdagingen:
Gezondheid

Sourcing

Process

Eindresultaat is hetzelfde, productieproces is anders

Voorbeeld: kweekvlees

We willen een zelfde soort burger

Zo dicht mogelijk bij het product komen

Maar anders gemaakt

Ingredients

Kijk of we inhoudsstoffen
of bepaalde gewassen

Bouwstenen hieruit halen en
toepassen in andere producten

In een veranderende wereld moet je
niet proberen te voorspellen hoe de
wereld er over tien jaar uit ziet

De veranderende wereld is een constante om rekening mee te houden

We willen zorgen dat we zo goed mogelijk op veranderingen kunnen inspelen

Het klopt dat sommige innovaties
langzaam op de markt komen

Daarbij ook belangrijk om de sporen goed op te pakken

Voorbeeld:
kweekvlees

Is in de jaren 80 gestart

Zal nog tenminse 10 jaar duren voor het echt is uitgerold

Wereldwijd zijn 80 bedrijven daar nu mee bezig

In Nederland maar 2 bedrijven
Terwijl de founder hiervan
een Nederlander is

We zien een shift naar
naar 'food as a service'

Partijen zullen met elkaar moeten bepalen
wanneer de consument behoefte heeft aan een
product

Met data wordt het mogelijk
om in te blijven spelen op de
markt

Hoe gaan we om met het feit dat er meer
oogst is als de zon veel heeft geschenen?

Supermarkt kan dan bijvoorbeeld een actie inlassen

Er heerst een schaarste onder
klanten van de toekomst: TIJD

Hen daarin ontzorgen is een
business model op zichzelf

Moet uiteraard gezond en niet te duur zijn

Maar vooral erg gemakkelijk

Er komen nu producten terug die
eerder van de markt waren verdwenen

Voorbeeld: kant en klare soep

Belangrijkste is dat er niet meer hoeft
worden nagedacht over wat je gaat eten

Dus: maakt het erg gemakkelijk

Het is niet alleen de ontwikkeling

Maar ook wie het produceert en naar de markt brengt

Wie de markt controleert
En wie het daadwerkelijk naar
de consument toe brengt

Data wordt hierin erg belangrijk

Hoe vertaal je naar een productieketen dat de vraag naar bijvoorbeeld sla wordt beïnvloed door het weer?

Waar verwachten we de
grootste doorbraken?

Door de hele keten heen

De basis ligt in de transparantie van de modellen

Ben erg onder de indruk van bijv. Life Cycle Analysis

Spirit: elk jaar 5%
meer besparen

Als we dat voor tien jaar volhouden
zetten we een aantal enorme stappen

Voorbeeld sla groeien:

In een kas kunnen we al tien keer zo efficient groeien ten opzichte van oudere technieken

Met nieuwe technologieën kunnen we dit met een factor vier verhogen

Genetica gaat hier nog een grotere stap van maken

En daarbij gaat o.a. ook de houdbaarheid omhoog

We kunnen met oude genetica en nieuwe
technologie de wereld veranderen!

En als deze technologieën slim gaan samenwerken
met bijvoorbeeld een Picnic / flitsbezorgers kan
het erg nog sneller ontwikkelen

Tegenwoordig worden er meer vragen
gesteld over het productieproces

Die vraag gaat ook meespelen

Je kunt wel iets ontwikkelen, maar
hoe kijkt de eindgebruiker er naar?

De eindgebruiker die de hele keten betaalt

Dit zou je eigenlijk in het
ontwikkelproces al willen meenemen

Iemand kan een beeld hebben bij 'Biologisch', terwijl dat
niet is wat er in de markt wordt verstaan onder biologisch

Regelgeving is daarin ook
niet altijd waterproof

Voorbeeld: In NL worden voor
bepaalde producten geen
'Biologisch'  keurmerk gegeven.

Dit product mocht in Amerka wel worden
geproduceerd (als Biologisch product)

En mocht vervolgens naar NL worden getransporteerd en
als Biologisch product worden verkocht

Daarom goed om de dialoog hierover open te houden

Wij spelen nu ook in op een
bepaald gedeelte van de markt

Hoe worden deze producten door de rest van de wereld opgepakt?

De wereld zal over een korte
periode bestaan uit een aantal
grote metropolitane regio's

Waarschijnlijk zullen deze regio's meer zelfverzorgend worden

Waardoor het transporteren van voedsel en
ingrediënten over de hele wereld zal afnemen

Wij kunnen vooral toevoegen door systemen te leveren
waarmee de wereld met deze veranderende vraag om kan gaan

Soms verliezen wij uit het oog hoe ver
Nederland is in de ontwikkeling ten
opzichte van de rest van de wereld

Bijvoorbeeld Picnic is ook een mooie toepassing van A.I.

Zij kunnen heel precies voorspellen
wat er over 3 weken nodig zal zijn

Wij hebben de kennis en bedrijven in huis!

Dus: het uitgangspunt is goed!

Wat moeten we morgen gaan
doen om het nieuwe succes
meer vorm te geven?

Ondernemers moeten hun ondernemingsrol oppakken

En overheid heeft een
belangrijke rol in het facilteren
van de innovatie

Zorgen dat er ruimte is om in te spelen op de ontwikkelingen

Er zijn normen vastgesteld in wet en regelgeving

Sommige nieuwe innovaties passen hier niet in en vallen daarom stil

'First to market' is erg belangrijk
om succesvol te zijn in de wereld

Vooral in de voedselmarkt
waar geen patenten zijn

Hoe zorgen we dat er een milieu ontstaat dat open is voor deze ontwikkelingen?

Vanuit een vertrouwen in die innovatie

Bewustwording van waar wij nu
staan in de wereld is belangrijk

Voorbeeld: er wordt voor een onderneming als doel gesteld om CO2-vrij te zijn in 2050

Maar waar staat die onderneming nu
ten opzichte van andere organisaties?

Welke organisaties kunnen CO2 vrij zijn?

En welke vragen kunnen we hen
stellen om daar zelf ook te komen?

Dat geldt voor onze overheid, en voor
ondernemers individueel

Hiervoor worden sensoren
ook erg belangrijk

Geef bijvoorbeeld elke boer een sensor om de CO2 in de grond te meten

Die is er misschien nog niet, maar zorg dan dat deze wordt ontwikkeld!

Vragen vanuit de chat:

Future food gaat ook om jongeren

Die hebben een andere blik op wat er belangrijk is in de markt

Hoe kunnen zij hun invloed uitoefenen op wat er wordt ontwikkeld?

De markt wordt bepaald door de consumentDus deze voorkeur zal terugkomen in de cijfers

Belangrijk om ook onderwijs
te betrekken bij ontwikkeling

Zo kunnen jongeren ook leren van ONZE fouten!

Wij hebben veel kennis om over te
dragen die niet op school wordt geleerd

Waarom gaat het nog steeds over
verdienmodellen en niet over
maatschappelijke waarden? Dat
zou een middel moeten zijn

Zonder bestaansrecht zal een initiatief altijd stranden

Dus het zal altijd een gezonde balans moeten zijn tussen purpose en rendabiliteit

Geld is een middel

Er moet geld verdiend worden om aan de gang te blijven!

Er zijn ook ondernemingen waar
geld het voornaamste doel is

Dat zou kunnen veranderen
met de volgende generatie

Je bestaansrecht gaat bijvoorbeeld voorbij als je niet naar klimaat neutraal ontwikkelt!

Innovatie ligt ook bij bedrijven die zich staande moeten houden
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